

„Primary health care“ Primary health care

- 8 Editorial: „Primary Health Care“ – Schnee von gestern oder brennend aktuell?**
Editorial: Primary health care – Water under the bridge or a burning current topic
O. Razum · S. Fleßa · M. Krawinkel
- 10 „Primary Health Care“ im 21. Jahrhundert. Blick auf eine zukunftsfähige Gesundheitsversorgung 30 Jahre nach Alma Ata**
Primary health care in the 21st century. A view towards a promising health care concept 30 years after Alma Ata
H.J. Diesfeld
- 12 „Primary Health Care“ und Effizienz der Gesundheitsversorgung. Grundlegende Erwägungen aus ökonomischer Perspektive**
Primary health care and efficiency of health care. Fundamental considerations from an economic perspective
S. Fleßa
- 18 „Primary Health Care“ von Alma Ata bis Almaty**
Primary health care from Alma Ata to Almaty
K. Bozorgmehr · K. Schubert · O. Razum
- 23 Potenziale des Privatsektors für „Primary-Health-Care“-Strategien**
The potential for private sector involvement in primary health care strategies
W. Bichmann
- 29 „Primary Health Care“ und Urbanisierung**
Primary health care and urbanization
O. Razum · S. Voigtländer
- 37 Viewpoint: „Primary Health Care“ und globale Gesundheitsinitiativen. Gegensätze oder Chancen für Gesundheitssysteme?**
Viewpoint: primary health care and global health initiatives. Contradictions or opportunities for health systems?
M. Marx · C. Benn
- 43 „Primary Health Care“ und Ernährungssicherung**
Primary health care and nutritional security
M. Krawinkel

■ **Kommentare** Commentaries

- 46 Lange Arbeitsunfähigkeit durch Keuchhustenerkrankung**
Prolonged incapacity for work due to pertussis
C.-M. Grimm
- 49 Protrahierter Verlauf einer Pertussiserkrankung im Erwachsenenalter. Ein Fallbericht**
Protracted course of adult pertussis infection. A case report
R. Hildebrandt

■ Verschiedenes Miscellaneous

- 4 **Magazin** Magazine
- 9, 51 **Fachnachrichten** News
- 42 **Termine** Forthcoming meetings
- 52 **Impressum** Imprint

Titelbild: © Monkey Business / fotolia.com

Zielsetzung der Zeitschrift

Deutschland ist eine wirtschaftliche Hochleistungsgesellschaft, die viel für Reparatur und Kompensation gesundheitlicher Probleme ausgibt und wenig für ihre Verhütung.

Prävention und Gesundheitsförderung ist das Organ für die Publikation von wissenschaftlichen Arbeiten über präventive Maßnahmen in folgenden gesellschaftlichen Bereichen:

- in Kindergärten und Schulen,
- in Unternehmen, Dienstleistungseinrichtungen und Verwaltungen,
- in Verbänden der Arbeitgeber und Gewerkschaften,
- im Staat mit seinen unterschiedlichen Gebietskörperschaften,
- bei den Trägern der sozialen Sicherung,
- im gesamten Gesundheitswesen mit allen seinen Einrichtungen,
- in Bildung und Wissenschaft.

Hierbei werden die Arbeiten in vier Themengebiete mit den folgenden Kernaussagen unterteilt:

1. Wissen schaffen für Prävention und Gesundheitsförderung
2. Investition in Gesundheit statt Kuration und Kompensation
3. Mehr Selbstverantwortung für Beschäftigte und Träger
4. Innovatives Gesundheitsmanagement statt vorzeitiger Kuration bzw. Frühberentung

Prävention und Gesundheitsförderung hat das Ziel, mit hochwertigen Arbeiten auch dazu beizutragen, dass Einrichtungen, die nachweisbar die Gesundheit der ihnen angehörenden Menschen fördern, dafür belohnt werden, diejenigen, die vermeidbare soziale Kosten erzeugen, entsprechend belastet werden.

Aims & Scope

As a high-performance economy, Germany spends a lot of money on rectifying and compensating problems and little on their prevention.

Prävention und Gesundheitsförderung is the organ for publishing scientific works on preventive measures in the following sectors of society:

- Kindergartens and schools
- Businesses, service facilities and administrative bodies
- Employers' associations and labour unions
- The state and its various local authorities
- Social security institutions
- Throughout the public health system and all its facilities
- Science and education

Against this background, works are categorised into four subject areas with the following core concepts:

1. Creating knowledge to promote health and prevent disease
2. Investing in health rather than curative therapy and compensation
3. Promoting greater personal responsibility among employees and the responsible bodies
4. Stimulating innovative health management rather than early curative therapy and early retirement

With its high-quality works, *Prävention und Gesundheitsförderung* also aims to encourage a system whereby those facilities which demonstrably promote the health of those within them are rewarded while those which generate otherwise avoidable social costs are penalized accordingly.

Review: All articles of *Prävention und Gesundheitsförderung* are reviewed. Original articles undergo a review process.

Declaration of Helsinki: All manuscripts submitted for publication presenting results from studies on probands or patients must comply with the Declaration of Helsinki.